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Uznesenia Obecného zastupiteľstva:

dňa 19. 6. 2013 Obecné zastupiteľstvo schválilo:

•  plán kontrol hlavného kontrolóra na 2. polrok 2013
•  záverečný účet obce a celoročné hospodárenie obce za rok 2012
•  použitie prebytku v sume 87 583,56 EUR na tvorbu rezervného fondu vo 

výške 65 187,80  €.
•  použitie rezervného fondu vo výške 50 500 € na kapitálové výdavky 

v roku 2013, a to na splatenie projektu Rekonštrukcie ŠD vo výške 35 
500 na kúpu bytového domu na Ul. 29.augusta č. 72 spolu s príslušnými 
parcelami vo výške 15 000,- €

• zmenu rozpočtu obce na rok 2013
•  polročnú odmenu pre hlavného kontrolóra obce Sučany vo výške 30% 

súčtu platov za mesiace Január 2013 až Jún 2013

vzalo na vedomie: 
• správy HK z vykonaných kontrol
• správu audítora za rok 2012

dňa 11. 9. 2013 Obecné zastupiteľstvo schválilo: 
•  správu o fi nančnom plnení rozpočtu obce a ZŠ za 1. polrok 2013
•  zmenu rozpočtu obce a ZŠ na rok 2013 so zmenou vo výške 6 000,- € 

vyčlenenej na rekonštrukciu Stĺpu hanby
•  všeobecne záväzné nariadenie obce Sučany č. 2/2013, ktoré upravuje 

niektoré podmienky o držaní zvierat na území obce Sučany
•  všeobecne záväzné nariadenie obce Sučany č. 3/2013, ktoré upravuje 

niektoré podmienky držania psov na území obce Sučany
•  kúpu nehnuteľností v k.ú Sučany, rodinný dom s.č. 72 na pozemku p.č. 

1093; zastavané plochy a nádvoria o výmere 260 m2, zastavané plochy 
a nádvoria o výmere 482m2 za kúpnu cenu do 15000,-€.

• predaj pozemkov NDS

•  zámer odkúpenia spoluvlastníckych podielov v celkovej výške 2/3 k o vý-
mere 23 m2 a zámer odkúpenia parcely o výmere 56m2 za účelom 
vysporiadania a scelenia plochy pre parkovisko pri cintoríne.

•  dotáciu pre Kolkársky klub Tatran Sučany vo výške 400 € na dopravu 
a ubytovanie na svetovom pohári v Srbsku

•  inštaláciu pamätnej tabule na Lazišťanovom dome v Sučanoch, ul. Štúro-
va 196/5

•  textové znenie pamätnej tabule: Eugen Lazišťan 1917 -2006; zakladateľ 
slovenskej umeleckej fotografi e, autor mnohých publikácií o Slovensku, 
čestný občan Sučian

Poznámka redakcie: Plné znenia Uznesení OcZ rovnako ako zápisnice zo 
zasadnutí OcZ sú prístupné na www.sucany.sk v časti 

Obecné zastupiteľstvo. V časti zverejňovanie sú tiež všetky 
platné VZN v plnom znení. 

Obec Sučany v uplynulom období, hlavne v čase trvania letných prázd-
nin, realizovala viacero rekonštrukčných prác na objektoch v obci. Je to 
napríklad výmena okien v Materskej škole Hurbanova v časti prízemia 
budovy B. Následne na objekte prebehli aj maliarske práce. V objekte 
ZŠ SNP Sučany boli vykonané maliarske práce hlavne v časti kuchyne, 
jedálne a pivničných priestorov, ako aj bývalého bytu. Maliarske práce 
pokračovali aj v pivničných priestoroch Stavebného úradu, zasadačky, 
kotolne, chodieb, WC a bufetu v Robotníckom kultúrnom dome, v časti 
suterénu, schodišťa a WC v budove Obecného úradu. Jednalo sa aj o ná-
ročné maliarske práce na areáli Domu smútku, v ktorom došlo aj k ďal-
šiemu skrášleniu interiéru. Za tieto práce je potrebné zainteresovaným 
zamestnancom poďakovať.   

V. Olbert

Dni Milana Hodžu 2013

Aj tento rok sme si pripomenuli nášho rodáka Dr. 
Milana Hodžu. Už tradične sa jedná o niekoľkod-
ňové podujatie spojené s kultúrnymi ako aj ve-
deckými sprievodnými akciami. Súčasťou bola 
literárna súťaž pre žiakov základných škôl Hodžov 
novinový článok, pre študentov stredných škôl 
a gymnázií to bola Hodžova esej ako aj medziná-
rodná vedecká konferencia Dr. Pavol Blaho a for-
movanie slovenskej politiky, kde odznelo viac ako 
30 odborných príspevkov. 
Po tom ako boli na Národnom cintoríne v Marti-
ne položené vence k pomníku Dr. Milana Hodžu, 
odovzdal starosta obce Cenu Milana Hodžu polito-
lógovi a historikovi Jozefovi Kissovi a Čestnú cenu 
Milana Hodžu za zásluhy o propagáciu osobnosti 
a diela Dr. Milana Hodžu vedecko-pedagogickej 
pracovníčke slovenského pôvodu Susan Mikulovej. 
9. ročník Dní Milana Hodžu sa v našej obci usku-
točnil netradične bez sprievodných podujatí pre 

občanov, no svoju funkciu splnil. Okrem odovzda-
nia cien sa uskutočnilo stretnutie seniorov Turca 

a IX. ročník Dní Milana Hodžu vyvrcholil slávnost-
nými službami Božími.
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Sučany, ako jedna z väčších obcí v Turci, sa vý-
značne zapájala do činnosti v ilegálnom hnutí 
a priamo v organizovaní partizánskeho boja, a to 
vďaka členom revolučného národného výboru, 
ktorého predsedom bol Emil Strek, ktorý podrob-
ne popisuje udalosti v pamätnej knihe obce. 
Šiesteho augusta partizánsky štáb v Sklabini po-
zval vedúcich činiteľov sučianskych partizánov 
na poradu – zúčastnil sa Ján Rizman, Emil Strek, 
Jozef Brveník a Alojz Bednár. Zo štábu bol účastný 
npr. Žingor a npr. Veličko, ruský partizán, veliteľ 
prvej partizánskej brigády gen. M. R. Štefánika. Tu 
bol prejednaný postup partizánskeho boja. V tom 
čase odišli do Kantora prví sučianski partizáni – 
Jozef Achimský, Jozef Gallo, Jan Skokňa, Mikuš 
a Mandík. 15. augusta bolo prihlásených ďalších 
60 mužov, partizánov zo Sučian.
V noci z 22. na 23. augusta šiel vedúci partizánskej 
jednotky Michal so skupinou sučianskych partizá-
nov zatarasiť Kraľoviansky tunel. Zajali slovenskú 
vojenskú stráž a poškodili koľaje tak, že sa vykoľa-
jil nákladný vlak so 17-timi vagónmi naloženými 
železnou rudou. Podobná akcia s iným veliteľom 
bola vykonaná v tuneli pri Strečne. 
24. augusta priniesol Alexander Bondarovský na 
pokyn štábu zo Sklabine správu o pripravovanom 
obsadení Sučian žandárskym pohotovostným od-
dielom. Rozostavaním stráží bol poverený Jozef 
Brveník. Ozbrojené hliadky boli na moste, pri sta-
nici, na hradskej a pri cintoríne. Robotnícky dom 
slúžil ako stan miestneho veliteľstva partizánov, 
ktoré pozostávalo z Emila Streka, Jána Rizmana 
a Jozefa Brveníka.
Silná potýčka a nedorozumenie nastalo, keď do 
Sučian prišiel veliteľ Michal Kovaľov so skupinou 
partizánov zo Sklabine. Zbadali hliadku miestnych 
žandárov a spustil streľbu. Boli rozstrieľané po-
uličné lampy a poškodené niektoré domy. Streľba 
trvala asi polhodinu. Až potom vysvitlo, že žandá-
ri nie sú proti partizánom. Toto bola prvá streľba 
v Sučanoch a ozbrojené povstanie začalo v noci 
z 24. na 25. augusta. 
30. augusta bola vyhlásená mobilizácia mužov do 
45 rokov, pretože Nemci začali obsadzovať Sloven-
sko a vyhlásené bolo Slovenské národné povstanie. 
Za nového starostu bol zvolený Ján Káčer, ktorému 
boli pridelení Viliam Roháčik a Ján Lazišťan ako 
námestní starostovia a za tajomníka bol zvolený 
František Gnyp. Po mobilizačnej výzve bolo v mar-
tinských kasárňach prihlásených 120 mužov.
1. septembra boli už naši partizáni a dobrovoľníci 
nasadení v boji nad strečnianskym tunelom, 2. sep-

tembra museli ustúpiť na Dubnú skalu. V Evanjelic-
kej škole v Sučanoch bola pod vedením Jozefa Piš-
ku zriadená ošetrovňa, lazaret. Ošetrovateľmi boli 
členovia dobrovoľného hasičského zboru Jozef Fro-
llo, Elena Milecová, Osiková a iné. Ošetrených bolo 
137 ranených vojakov a partizánov. Miestne veli-
teľstvo malo svoj stan v bývalej Sokolovni, v Grün-
waldovom dome a neskôr aj v Baťovom dome. Od 
3. septembra sa boje stupňovali, do Sučian prišli 
aj partizáni z Banskej Štiavnice. 4. septembra pri-
šiel oddiel partizánov zo Sklabine pod vedením 
Róberta Lamoša, rodáka z Lipovca, a títo zviedli 
na Lipovci urputný boj, v ktorom partizáni padli. 
V ten istý deň o siedmej hodine večer v Raducho-
vej krúžilo a padlo nemecké lietadlo Šťuka. Pilot 
bol mŕtvy. 8. septembra postúpili Nemci s 11-timi 
tankami ku Priekope. Na pomoc prišiel oddiel let-
cov z Piešťan, ktorí boli nasadení na pravú stranu 
Váhu – Hradiská, Hrabiny, Turany. Väčšina z nich 
padla. 12. septembra sa Pavol Drobka – Lamošé 
so skupinou našich partizánov odvážil útočiť na 
vojenské sklady SIM. Nasledujúci deň doobeda bol 
za čestnej čaty partizánov pod vedením Pavla Piv-
ku a veľkej účasti občanov pochovaný. Popoludní 
hlásil 15-ročný chlapec z Hrabín, Rusnák, že Nemci 
sú už na Kečke. 14. septembra prebral vedenie na-
šej partizánskej jednotky od Jozefa Brveníka ruský 
partizán Konštantín Danielov (Kosťa) a jednotku 
zorganizoval na III. rotu Suvorova. 19. septembra 
prebehli urputné boje na cintoríne a padlo tu aj 
viacero bojovníkov z radov vojakov a mnohí boli 
ranení. Bojovalo sa smerom na Novú ulicu. Padlo 
tu aj viac Nemcov. Z mínometu zasiahli Nemci Ro-
háčikov dom č. 113, ktorého strecha bola rozbitá. 
Boj sa preniesol na Priehradnú ulicu, kde sa bojo-
valo zblízka ručnými granátmi. Obe strany delila 
len cesta. V boji boli zapálené domy Júliusa Žilku 
a Jozefa Langsfelda. Z mínometu Nemci zapálili aj 
Schultzovské humno pri železnici. Ťažko do hlavy 
bol poranený náš partizán, 18 ročný Paľko Bela. Od-
vezený bol do Štiavničky, kde zomrel. Okrem neho 
tu padol aj vojak Gribač. Popoludní Nemci dostali 
posilu v podobe tankov a ťažších zbraní a začali 
robiť obchvat. Partizáni tak boli donútení ustúpiť 
Pod skalu. Fronta bola v línii dom Plavke – stud-
ňa Komente. Tu sa vyznamenal náš partizán Jož-
ko Hrnčiar, ktorý hodil ručný granát na nemecký 
tank. Aj on bol ale strelený do pleca a odvezený cez 
Štiavničku až do Banskej Bystrice. 20. septembra 
sa bojovalo na Obrázku pri Štiavničke a tu padol 
náš partizán 41-ročný Miloš Holiga, a jeden nezná-
my vojak. Z tohto boja vidieť, že Sučany boli svoji-

mi partizánmi a povstaleckými vojakmi húževnato 
dlhšiu dobu bránené. Na znak uznania chrabrosti 
veliteľ Kosťa Danielov popísal mená účastníkov, 
ktorí bojovali o Sučany a Štiavničku a navrhol Hlav-
nému štábu partizánov vyznamenanie, ktoré malo 
prísť z Kyjeva. Pre neznáme príčiny však uvedené 
vyznamenanie nebolo doručené. 
Keď Nemci vnikli do Sučian, nariadili všetkým mu-
žom od 18 do 60 rokov zhromaždiť sa pred rím-
sko-katolíckym kostolom. Asi 100 mužov zavreli do 
kostola. Niektorým sa podarilo vymôcť, resp. ujsť, 
ale 80-tich odviedli peši na Vrútky a odtiaľ odtrans-
portovali do Nemecka, odkiaľ sa už nevrátili. Tak sa 
nepriamo tiež stali martýrmi nášho povstania. 22. 
septembra bola naša jednotka partizánov presunu-
tá do Jánovej Lehoty a Kupče pri Svätom kríži nad 
Hronom. Tu sa najprv zúčastnili bojov a potom boli 
odvelení do Detvy, kde sa jednotka znovu zorgani-
zovala a bola nasadená do bojov pri Šule, Hornom 
Tisovníku, Brusníku a Oremlaze. Po krátkom čase 
bola cez Prašivú presunutá na Liptov. Bojovala 
v Korytnici, kde padol mladý 17-ročný Jožko Mar-
ček. Tu bola Nemcami rozbitá, pričom 19 našich 
partizánov padlo do nemeckého zajatia. 
V októbri gestapo odvlieklo 11 našich občanov 
do väzenia Okresného súdu v Martine. Z nich 
zavraždili a zahrabali do masového hrobu na Bu-
kovinách v Martine Františka Keráčika, Ladislava 
Keráčika, Františka Rizmana a Bohumila Šalmu, 
študenta Vysokej školy ekonomickej v Bratislave. 
V Nemecku bol pravdepodobne zavraždený aj Ján 
Siakel. Veliteľa žandárskej stanice Ondreja Nová-
ka fašisti zavraždili po zajatí v Likavke. Z rozkazu 
gen. Asmolova sa prebil náš partizán Jozef Re-
meň s menšou skupinou cez Soliská do Kantora 
a odtiaľ robili prepady na železničnej trati medzi 
Sučanmi a Turanmi až do oslobodenia 11. aprí-
la 1945. V januári a februári 1945 bola utvorená 
ďalšia skupina partizánov. Jej veliteľom bol Pavol 
Pivko. Do tejto skupiny prichádzali Sučanci, ktorí 
sa skrývali pred odvlečením do Nemecka. 
V boji o Sučany padlo celkom 26 partizánov a vo-
jakov, ktorí sú pochovaní na našom cintoríne. 
Koľko padlo Nemcov sa nepodarilo presne zistiť. 
Pochovaných na južnej strane cintorína ich bolo 
11. Vďaka a uznanie patrí všetkým bojovníkom, 
ako i tým, čo sa zaslúžili a pripravovali SNP.
Bojovali za slobodu, za novú Československú 
republiku, za lepší zajtrajšok, za spravodlivosť 
a pravdu.

M. Matula podľa Emila Streka

Oslavy SNP – Sučany
Vo štvrtok, 29. augusta, sme si pripomenuli hrdinské vystúpenie slovenského národa v boji proti nacizmu 
– 69. výročie SNP. Na toto historické obdobie sa pri denných starostiach a po vymretí aktívnej generácie už 
pomaly zabúda. Preto je potrebné pripomínať a približovať udalosti spojené s protifašistickým bojom.
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a) Kontrola nákladov vynaložených obcou z prostriedkov fi nančnej 
náhrady vo výške spoločenskej hodnoty drevín vyrúbaných v súvis-
losti s výstavbou diaľnice v rokoch 2008 až 2012:

Obec Sučany ako príslušný orgán štátnej správy vo veciach ochrany a prí-
rody povolil výrub drevín v počte 340 kusov a 3.305 m2 kríkov z dôvodu 
výstavby diaľnice žiadateľovi Dopravoprojekt, a.s. Bratislava, ktorý zastupoval 
investora Národná diaľničná spoločnosť, a.s. Bratislava. V tomto povolení ako 
náhrada za spoločenskú hodnotu vyrúbaných drevín, na základe predloženej 
Inventarizácie a spoločenskej hodnoty drevín, bolo stanovené uhradenie 
sumy vo výške 11 243 700 Sk na účet obce, čo bolo realizované 15. 10. 2008.
Následne boli z týchto prostriedkov použité fi nancie vo výške 5.000 € na 
zabezpečenie verejného obstarávania a 16 930 € na vypracovanie projektu 
starostlivosti o dreviny, pričom kontrolou bolo konštatované porušenie záko-
na o rozpočtových pravidlách pri preplatení predfaktúry za projekt, nakoľko 
tento spôsob platenia nebol zmluvne dohodnutý. Zároveň tento projekt za-
bezpečovala fi rma, ktorá nebola registrovaná na ministerstve životného pro-
stredia, čo bolo taktiež porušením zákona. Nedostatkom je aj to, že vyššie 
uvedený projekt nebol preukázateľne schválený na obecnom zastupiteľstve.
Najvyššia suma (226 131,09 €) bola použitá na výsadbu stromov a krov na 
cintoríne, pri dome smútku, v areáli ZŠ a MŠ a okolo obecných bytoviek na 
Ulici tehelnej, pričom boli zistené nasledovné nedostatky:
•  v rozpore s uznesením z 24. 2. 2010 nebola zábezpeka vo výške 10% 

v zmluve riešená,
•  projekt aj realizáciu projektu zabezpečovala tá istá fi rma, pričom boli 

zistené rozpory so zákonom o verejnom obstarávaní (doklady od fi rmy 
predložené do verejného obstarávania nespĺňali zákonné resp. obcou sta-
novené podmienky, rozpory medzi podmienkami uverejnenými vo výzve 
a realizačnou zmluvou ap.), 

•  rozpor medzi projektom a úspešným návrhom, pričom z predložených 
dokladov nie je jasné kedy, kto a akým spôsobom rozhodol, že sa z celého 
projektu budú realizovať len niektoré časti resp. položky,

•  obecný úrad nepredložil pri kontrole všetky dokumenty z procesu verej-
ného obstarávania, čím bol porušený zákon o verejnom obstarávaní, 

•  nedostatky pri výpočtoch v zazmluvnenom rozpočte a nevykonanie niek-
torých vyplatených prác napr. odstránenie ruderálnych porastov druhý-
krát, chýbajúca jutovina okolo kmeňov stromov, dvakrát účtovaná plošná 
úprava terénu pri bytovkách, nerealizovanie geodetického vytýčenia v ce-
lovej sume 6 423,70 €. Previerkou bolo tiež zistené, že nebolo vysadených 
100 ks tisa o výške 1 m. Pri vonkajšej kontrole bolo zároveň zistené väč-
šie množstvo poškodených resp. uhynutých jedincov, reklamácie pritom 
neboli využívané, prípadne neboli realizované. O týchto skutočnostiach 
na základe podnetu hlavného kontrolóra bola uzavretá s dodávateľskou 
fi rmou dohoda o uznaní vád diela a riešení nárokov z nich dňa 13.6.2013 
a uvedené nedostatky dodávateľská fi rma odstráni do 30. 4. 2014,

•  iné nedostatky – napr. likvidácia 51 ton odpadu vzniknutého pri týchto 
prácach, pričom bolo uvažované, projektované aj zaplatené jej odvoz na 
vzdialenosť 30 km, pričom v blízkosti 2 až 10 km okolo obce sú i iné 
skládky, 

•  chýbajúce dreviny, ktoré však podľa vyjadrenia pracovníkov obce boli 
neznámymi osobami odcudzené a je preto potrebné tomuto priestoru 
venovať najmä zo strany obecnej polície zvýšenú pozornosť, 

•  použitie vysokého množstvo sadeníc náročných na údržbu, o ktoré sa 
preto nutne bude musieť obec starať napr. orezávať a tvarovať ale aj plieť, 

čo však do doby kontroly nebolo vykonané, 
•  vzhľadom na výšku drevín hustá výsadba stromov v severnej časti pri ZŠ ap.
•  na záver bola konštatovaná nedostatočne resp. formálne vykonávaná 

kontrola bývalou hlavnou kontrolórkou obce, ktorá síce dňa 24.11.2011 
vykonala kontrolu „z miestnej obhliadky implementácie starostlivosti 
o dreviny v obci Sučany – 5 lokalít“ v zmysle zákona o fi nančnej kontrole, 
pričom však nezistila žiadne nedostatky resp. porušenia zákonov (?!), čo 
je v ostrom rozpore s faktami uvedenými v tejto správe.

Pri kontrole dodávky postrekového vozidla Multicar 26 od fi rmy Agra, s.r.o. 
Martin za sumu 71 221,50 € pri kontrole procesu verejného obstarávania 
a použitia fi nančných prostriedkov neboli zistené nedostatky.
Zostatok vo výške 53.939,88 € v evidencii obce je vedený osobitne a uve-
dené prostriedky sú určené v zmysle stanoviska MŽP SR výlučne na úhra-
du nákladov spojených so starostlivosťou o dreviny rastúce na jej území. 
K 31.12.2012 bol stav týchto prostriedkov vrátane úrokov 53.990,49 €.

b) Kontrola nákladov vynaložených na opravy a rekonštrukciu RKD 
v rokoch 2009 až 2012:

V sledovanom období boli náklady obce na údržbu, opravy a rekonštrukciu 
RKD nasledovné (v €):

Rok 2009 2010 2011 2012
Údržba 1 042,70,- 16 854,17,- 2 869,55,- 4 209,96,-
Opravy 7 758,80,- 0 0 0
Rekonštrukcia 9 301,64,- 0 0 0

Správy z kontrol
V prvej polovici roka 2013 hlavný kontrolór vypracoval z vy-
konaných kontrol správy, v ktorých boli uvedené nasledovné 
nedostatky:
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Vyššie uvedené náklady boli realizované v súlade so schváleným rozpočtom. 
Pri kontrole boli zistené nasledovné nedostatky:
•  v ojedinelých prípadoch neboli v materiáloch doložené výpisy z obchod-

ného registra resp. živnostenského registra o oprávnení fi rmy resp. pod-
nikateľa dodávať danú službu resp. prácu,

•  pri previerke boli zistené nedostatky aj pri službách, pri ktorých nebolo 
potrebné vykonávať jednu z foriem verejného obstarávania. Napríklad 
v preverovanom prípade je otázna hospodárnosť pri servise elektrických 
organov, kedy cena za tento servis bola porovnateľná s cenou za nový 
organ. Zároveň nebola predložená objednávka na danú službu,

•  predbežná fi nančná kontrola bola vykonávaná len pri fakturácii, nebola 
vykonávaná pri zmluvách a objednávkach, čo je v rozpore so zákonom 
o fi nančnej kontrole.

c) Kontrola nákladov vynaložených na výstavbu a zabudovanie 
obytných kontajnerov na Ulici Ďurka Langsfelda v rokoch 2008 až 
2009:

Problém bývania v obecných domoch na Ul. Ď. Langsfelda bol riešený už v zá-
pisnici z OZ z 22. 10. 2008 - napr. MUDr. Koyš navrhol zakúpiť Unimo bunky 
na riešenie havarijného stavu v cene od 120 do 150 tis. Sk, MUDr. Trnovská 
kontaktovala fi rmu Rikostav ap. Obec Sučany následne dňa 21. 11. 2008 ob-
jednala u fi rmy Rikostav, s.r.o. Giraltovce 5 ks obývateľných kontajnerových 
zostáv. Dňa 17. 12. 2008 bolo uhradených 1,932.798,- Sk (64 157,14 €). 
Preberacími protokolmi boli obytné kontajnery obcou prebraté 20.12.2008. 
Začiatkom nasledujúceho roka v januári 2009 bol uhradený zvyšok fi nancií 
za kontajnery vo výške 1 288 534,21 Sk (42 771,50 €). Zakúpenie 5 ks 
obývateľných kontajnerových zostáv bolo teda realizované v celkovej sume 
3 221 332,21 Sk, čo je 106 928,64 €.
Nedostatky zistené pri previerke:
•  porušenie zákona o verejnom obstarávaní - obec mala uverejniť oznam 

o vyhlásení verejného obstarávania resp. v prípade mimoriadnej havarij-
nej situácie odôvodniť rokovacie konanie, po ukončení verejného obsta-
rávania mala obec vypracovať správu a zaslať oznámenie o výsledku na 
Úrad pre verejné obstarávanie do 14 dní po uzavretí zmluvy atď, pričom 
však nebol realizovaný žiaden postup v zmysle tohto zákona,

•  pri uhradení zálohovej faktúry vo výške 1 932 798 Sk bol porušený zákon 
o rozpočtových pravidlách verejnej správy, podľa ktorého obec môže ta-
kýto preddavok zaplatiť, len ak to je uvedené v písomnej zmluve. Zmluva 
nebola vypracovaná, na uvedenú dodávku (za 3,2 mil. Sk?!) bola predlo-
žená len objednávka, v ktorej táto skutočnosť nebola riešená. V objednáv-
ke nie je určený fi nančný limit pre dodanie kontajnerov, v objednávke je 
len uvedené „v zmysle ponuky“, ani táto ponuka však pri kontrole nebola 
predložená,

•  na realizáciu investičného diela bolo v rokoch 2008 a 2009 vykona-
ných 24 zadaní prác, tovarov a služieb. Z nich v jednom prípade bol 
porušený zákon o verejnom obstarávaní, v ďalších štyroch prípadoch 
bola presiahnutá hranica uvedená vo vtedy platných vnútorných smer-
niciach obce týkajúcich sa verejného obstarávania, ktoré pre dodávku 
tovarov a služieb stanovovali hranicu 3 319 € (resp. 100 tis. Sk), kedy 
už je potrebné postupovať v zmysle smerníc (zadanie, vyhodnotenie, 
oprávnenia ap.), 

•  nedostatky pri vystavovaní objednávok na vyššie uvedené práce – neuve-
denie sumy príp. maximálnej sumy, za akú sa daná služba, práca alebo 
tovar má realizovať, čo je v rozpore so zákonom o účtovníctve a záro-
veň pri väčšine prác nevystavovanie objednávok, čo je tak isto v rozpore 
s platnou legislatívou. Vlastne z 24 aktivít za roky 2008 a 2009, ktoré 
súviseli s danou akciou boli bez nedostatkov len dve (?!), 

•  závažným nedostatkom je, že uvedený nákup kontajnerov resp. celá in-

vestičná akcia nebola schválená v rozpočte v roku 2008 obecným zastu-
piteľstvom, čím bol porušený zákon o rozpočtových pravidlách verejnej 
správy. Uznesením z 3.12.2008 bol síce schválený nákup 5 ks kontajne-
rov, pri uvedenom uznesení však nie je fi nančné vyjadrenie (na rok 2008 
sa pritom jednalo o sumu 1 932 798 Sk). K uvedenej sume za nákup 
kontajnerov je potrebné pripočítať ešte náklady súvisiace s danou ak-
ciou v roku 2008 (prekládka buniek, kanalizačné a vodovodné prípojky, 
nákup štrku a doprava v celkovej sume 244 747 Sk) t.j. celkový náklad 
obce na zabudovanie kontajnerov bol za rok 2008 vo výške 2 177 545 Sk 
a tento náklad nebol v rozpočte obce schválený poslancami. S uvedeným 
následne tiež súvisí uvedenie nepravdivých údajov v záverečnej správe 
obce za rok 2008. V roku 2009 bolo na uvedenú akciu v skutočnosti 
prefi nancovaných ďalších 63 645,18 € tentoraz už v súlade so schvále-
ným rozpočtom. Suma, ktorú teda obec vynaložila na uvedenú investič-
nú akciu za roky 2008 a 2009 bola celkom 135 926,43 €. Po odrátaní 
jedného kontajnera, ktorý je umiestnený v priestoroch ZŠ, bol náklad na 
zakúpenie a zabudovanie 4 obytných kontajnerov, ktoré sú využívané ako 
byty na Ul. Ďurka Langsfelda celkom 114 224,02 € (3 441 113 Sk), 

•  porušenie ustanovení stavebného zákona pri územnom povolení, staveb-
nom povolení, nedodržanie lehôt stanovených zákonom, absencia projek-
tovej dokumentácie atď, v prípade mimoriadnej situácie neodôvodnenie 
zvoleného postupu obce pri danej akcii ako aj porušenie ustanovení vy-
konávacej vyhlášky k stavebnému zákonu, 

•  podľa web stránky Rikostav Giraltovce táto fi rma ponúka kontajnery 
kancelárske, kancelárske so sanitou a sanitárne. Aj podľa textu sú nimi 
ponúkané kontajnery určené najmä ako administratívne priestory, ideá-
lne pre živnostníkov a malé fi rmy, osvedčili sa tiež ako stánky, vrátnice, 
ďalej v stavebníctve ako sociálne zázemie k dočasným stavbám ap. V ži-
adnom materiáli nie je uvedené, že sú doporučované ako byty na celoroč-
né neustále bývanie,

•  pri fyzickej obhliadke bolo zistené, že stav obytných kontajnerov je zá-
vislý najmä od starostlivosti individuálnych užívateľov týchto bytových 
jednotiek. Dva obytné kontajnery sú v horšom stave, dva, v ktorom uží-
vatelia urobili niektoré úpravy smerujúce k zatepleniu, sú v lepšom stave. 
Problém však vo všetkých kontajneroch je najmä v zimných mesiacoch, 
kedy dochádza k vyzrážaniu vlhkosti na vnútorných stenách obytných 
miestností a následnému tvoreniu plesní najmä v priestoroch, ktoré nie 
sú vykurované, 

•  podľa kolaudačného rozhodnutia je užívanie predmetnej stavby časovo 
ohraničené na dobu 5 rokov t.j. do 5. 5. 2014, pričom v tomto rozhodnutí 
je uvedené, že „po predpokladanom termíne realizácie nových nájom-
ných bytov podľa schválenej koncepcie bude pozemok využitý na účel, 
ktorý určí Obecné zastupiteľstvo a uvedené povolenie stratí platnosť“. 
Uvedená koncepcia doteraz nebola predložená. Zároveň bolo hlavným 
kontrolórom doporučené doriešiť vlastníctvo k pozemkom súvisiacim 
s týmto priestorom. 

Vyššie uvedené kontroly boli prejednané so starostom obce a prednostom 
obecného úradu, ktorí nemali námietky k vykonaným kontrolám. Následne 
boli správy dopracované do defi nitívnej, vyššie uvedenej a zverejnenej po-
doby. Detailnejšia verzia kontrol sa nachádza na web stránke obce Sučany, 
úplnú verziu aj s prílohami majú všetci poslanci obecného zastupiteľstva. 
Po uzavretí kontrol boli starostom obce prijaté opatrenia a správy z kontro-
ly boli prejednané v obecnom zastupiteľstve.

Ing. Vladimír Plžik
hlavný kontrolór
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STALO SA V ZŠ SNP 
SUČANY
Účelové cvičenie trochu inak
Dňa 6. septembra prebehlo na našej škole v Suča-
noch účelové cvičenie. Učitelia pre nás pripravili 
desať zaujímavých disciplín. Mohli sme si vyskúšať 
hod granátom, šplh na lane a tyči, prekážkovú 
dráhu na bicykli, opravu defektu a bŕzd bicykla, 
založenie, uhasenie ohňa, orientáciu v teréne, po-
moc ranenému, ale aj postavenie stanu. Za každú 
disciplínu sme mohli získať maximálne 10 bodov.
A ako to celé dopadlo? 
1. miesto: 7.B 87 bodov
2. miesto: 5.B 86 bodov
3. a 4.miesto: 6.A a 9.B 85 bodov
5.miesto: 8.B 84 bodov
6.miesto: 6.B 83,5 bodov
7.miesto: 7.A  79,5 bodov
8.miesto: 5.A  77 bodov
9.miesto: 8.A  76 bodov
10.miesto: 9.A  74 bodov

Vaše školské správy

Takto sme začali 
školský rok 2013/2014
Leto je neodvratne za nami. Naša škola, triedy a la-
vice po dvoch mesiacoch ožili. Okrem nás, skal-
ných, sa 2. septembra brány školy otvorili dokorán 
najmä pre našich milých prváčikov. Chodby sa za-

čali zapĺňať naším džavotom a zážitkami z prázd-
nin. Už teraz vieme, že návrat k povinnostiam, sk-
úšaniu a písomkám nebude ľahký. Žiakov, učiteľov 
a rodičov čaká 10 mesačný boj v prospech nášho 
vzdelania. Všetci sa však už teraz tešíme na množ-
stvo aktivít a podujatí, ktoré škola ponúka a aj na 
tie, ktoré nám naši skvelí učitelia pripravia. 
Takže namiesto záveru len krátke želanie: 
„Nech sa nám spoločne vydarí nový školský rok 
2013/2014“

Vaše školské správy

Environmentálna 
výchova 4.A
Zážitkové učenie - o rastlinách, zvieratách i neži-
vej prírode pravidelne zažívame v CVČ Turčianska 

Štiavnička. Z lavíc sme sa s radosťou presunuli do 
Révayovského parku, kde sme spoznávali zaují-
mavé rastliny a stromy (napr. tulipánový strom). 
Pri turistike na Teplických serpentínach a v parku 
nám sprievodcov robili okrem uja Paľa aj dva ber-
nardíny - BARD a MACO. Avšak najsilnejším zážit-
kom bol priamy kontakt s hadom so zaujímavým 
menom DÁŽĎOVKA. Ďakujeme za pekný deň!

Žiaci 4.A ZŠ Sučany

MONŽVAŠ 2013
MONŽVAŠ 2013 – je to skratka pretekov „Majst-
rovstvá okresu najmladšieho žiactva v atletickom 
štvorboji“, ktorých sa každoročne zúčastňujú žiaci 
našej školy na štadióne v Turanoch. Tento rok sme 
sa nielen zúčastnili, ale dievčatá priniesli v súťaži 
družstiev cenné 2. miesto. Našu školu reprezento-
vali tieto žiačky: Zuzana Fúčeľová, Vanesa Bielená, 
Simona Gärtnerová a Martina Vojvodová.
Silnú chlapčenskú zostavu tvorili títo žiaci: Martin 

Bukový, Martin Čiljak, Jakub Getta a Lukáš Heger. 
Chlapci síce nevystúpili na stupeň víťazov, ale do-
siahli veľmi kvalitné osobné výkony.
Blahoželenie si zaslúžia obidva naše tímy za bojov-
nosť a vzorné športové správanie.

Vaše školské správy

Oslávili sme DEŇ DETÍ
V piatok 31. 5. sme v škole oslávili Deň detí. Začali 
sme hodnotným kultúrnym zážitkom - navštívili 
nás Fidlikanti s koncertom „ľudovú pieseň...žiadnu 
nepoznám“. Dobrú náladu nám robili štyria pro-
fesionálni hudobníci, ktorí spolu pôsobia v Sľuk-u  
ako sólisti a vynikajúca sólová speváčka Sľuk-u. 
Naučili sme sa tancovať čapáš a niektorí si vysk-
úšali širákový tanec. 
Deň pokračoval súťažami a zbieraním bodíkov, 
ktoré sme mohli vymeniť za ceny. Škoda, že nám 
neprialo počasie a nemohli sme súťažiť vonku.
Cukráreň Kubala všetkým žiakom školy osladila 
sviatok výborným zákuskom. 
Naozaj vydarený deň.

Vaše školské správy

Fyzikálno - geologická 
exkurzia
Dňa 21.mája 2013 sa žiaci 9. ročníka zúčastnili 
fyzikálno – geologickej exkurzie.
O 6:50 sme sa v dobrej nálade zišli na zastávke 
a vyrazili do Krajskej hvezdárne a planetária Ma-
ximiliána Hella v Žiari nad Hronom. Tam sme si 
priamo nad hlavou pozreli fi lm od zrodu slnečnej 
sústavy až po súčasnosť, naučili sa rozpoznať 
súhvezdia nočnej oblohy a pozreli si (aj keď hlav-

ne cez oblaky :)) v okulári ďalekohľadu aj slnečnú 
škvrnu na slnku, priamo z kopuly. Potom sme sa 
presunuli do mincovne v Kremnici, kde sme vide-
li nielen historickú časť raziarne, ale aj modernú, 
kde sa razili aj naše euromince. Ďalšia, ale určite 
nie menej zaujímavá časť exkurzie, bolo banské 
múzeum v Kremnici, kde sme asi 70 metrov pod 
povrchom prešli v pršiplášťoch ako „zelení škriat-
kovia“ štôlňu Andrej. Za 60 minút sme prešli od 
17. storočia až do 20. storočia. Cestou späť do 
Sučian sme to ešte celé zakončili fotkou na ofi -
ciálnom bode stredu Európy. Bola to nepochybne 
najzáživnejšia exkurzia za deväť rokov, na ktorú 
budeme dlho spomínať. 

Libor Ondrejkovič 9.B

BIKETOUR
BIKETOUR SUČANY bola cykloturistika pre žiakov 
4. ročníka. 18 žiakov sa odhodlalo na trasu dlhú 
25 km do okolia Sučian a Martina. Pedagogický 
doprovod im robili tri pani učiteľky a technický 
traja otcovia – ďakujeme! Celú trasu všetci zvládli 
bez problémov (HURÁ!) a odmenou im boli nielen 
pekné výhľady počas jazdy, ale aj sladká zmrzli-
na v cukrárni. Tu sú vyjadrenia niektorých žiakov: 
„Bolo tu suprové!“, „ Neverím, že som zvládla 
toľko km....!“ , „Jedným slovom – SUPER!“ , „Tie 
kopce mi dali zabrať.“ 

Vaše školské správy

Úspechy v slovenskom 
jazyku
V šk. roku 2012/2013 sme sa v rámci hodín sloven-
ského jazyka zapojili do viacerých súťaží, v ktorých 
žiaci našej školy obsadili popredné miesta. 
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Bilingválne gymnázium Milana Hodžu
NAŠE VÝSLEDKY SÚ NAŠA VIZITKA

Žiaci Bilingválneho gymnázia Milana Hodžu 
v Sučanoch dosiahli v externej časti matu-
ritnej skúšky 2013 v predmetoch slovenský 
jazyk a literatúra, anglický jazyk úroveň 
B2, francúzsky jazyk úroveň B2, nemecký 
jazyk B2 a matematika výborné výsledky. 
Percentuálna úspešnosť bola vo všetkých 
predmetoch vyššia ako celoslovenský prie-
mer (pozri graf)

96 maturantov svojím výsledkom v predmete slovenský jazyk a literatúra potvrdili, že gymnázium 
v Sučanoch patrí k top školám na Slovensku, pozri tabuľku výsledkov škôl v žilinskom kraji:

Gratulujeme!

Názov školyNázov školy ObecObec Počet Počet 
žiakovžiakov

Priemerná Priemerná 
úspešnosťúspešnosť

Percentil Percentil 
školyškoly

1.1. Bilingválne gymnázium Milana HodžuBilingválne gymnázium Milana Hodžu SučanySučany 9696 85,9 %85,9 % 99,999,9
2.2. GymnáziumGymnázium Kysucké N MestoKysucké N Mesto 9393 79,7 %79,7 % 98,298,2
3.3. Gymnázium bilingválne T. RužičkuGymnázium bilingválne T. Ružičku ŽilinaŽilina 6969 78,9 %78,9 % 97,497,4
4.4. Gymnázium – Veľká OkružnáGymnázium – Veľká Okružná ŽilinaŽilina 142142 77,1 %77,1 % 95,395,3
5.5. GymnáziumGymnázium Dolný KubínDolný Kubín 114114 76,7 %76,7 % 94,394,3
6.6. Gymnázium J. LettrichaGymnázium J. Lettricha MartinMartin 6262 76,4 %76,4 % 93,993,9
7.7. Gymnázium sv. Františka z AssisiGymnázium sv. Františka z Assisi ŽilinaŽilina 5656 76,3 %76,3 % 93,893,8
8.8. Gymnázium M. M. HodžuGymnázium M. M. Hodžu Liptovský MikulášLiptovský Mikuláš 123123 75,4 %75,4 % 91,891,8
9.9. Gymnázium J. M. HurbanaGymnázium J. M. Hurbana ČadcaČadca 186186 75,4 %75,4 % 91,591,5
10.10. Gymnázium V. P. TóthaGymnázium V. P. Tótha MartinMartin 168168 75,2 %75,2 % 91,391,3

Najväčšiu radosť sme mali z umiestnení v nasle-
dovných súťažiach: 
Olympiáda zo slov. jazyka a literatúry – 3. mies-
to Eva Mäčková /9. A/ - vyučujúca p. uč. Mgr. J. 
Janíková
Šaliansky Maťko /umelecký prednes povesti/– 2. 
miesto Lucia Vojteková /6. A/ - vyučujúca p. uč. 
Mgr. J. Hanáková
Vajanského Martin / umelecký prednes poézie 
a prózy/– 2. miesto Lucia Vojteková /6. A/ - vyuču-
júca Mgr. J. Hanáková
3. miesto Vanesa Ondrejkovičová /5. B/ - vyučujú-
ca Mgr. J. Janíková
Moricove Sučany /prednes poézie a prózy s tema-
tikou prírody venovaný nášmu rodákovi/ – 3. m. 
Lucia Vojteková /6. A/ - vyučujúca Mgr. J. Haná-
ková
Hodžov novinový článok – práca na tému: Ako 
médiá formujú človeka - Libor Ondrejkovič /9. B/ 
umiestnenie v striebornom pásme - vyučujúca 
Mgr. J. Hanáková
„Príroda je život pre každého“ – vlastná tvorba 
s tematikou prírody - ocenené 2 zaslané práce: 
Maroš Šatan /8. A/ a  Libor Ondrejkovič /9. B/ - 
vyučujúca Mgr. J. Hanáková
Ak práca učiteľa baví a napĺňa, dokáže priniesť 
ovocie v podobe skvelých výsledkov, ktoré uči-
teľov, ale aj žiakov posunú dopredu a zároveň sa 
stávajú motivačným impulzom pre ďalšiu prácu 
a výzvy, ktoré so sebou prináša dnešná doba.

Za príjemného koncoletného počasia sa dňa 
31.08.2013 konalo ofi ciálne otvorenie znovuzave-
deného značkovaného turistického chodníka zo 
Sučian na Malý Fatranský Kriváň, kde sa tento na-
pája na hlavný hrebeňový chodník Malou Fatrou. 
Počas dňa prešlo trasu niekoľko desiatok turistov 
zo Sučian a bližšieho či vzdialenejšieho okolia. Títo 
počas výstupu či zostupu mali možnosť občerst-
viť sa či dať si dobrý guľáš na stanovišti pri chate 
Vendovka.
Chodník vybudovali členovia KST Sučany vlastný-
mi silami ako aj fi nančne a ofi ciálne bol zaštítený 
aj obcou Sučany. Hybnou silou celého projektu bol 
Janko Zubček, nezištnú pomoc podala aj značkár-
ska komisia KST Martin, za čo im patrí vyjadrenie 
vďaky.
Chodník má spolu 14 turistických stĺpov, 7 
značkárskych a 7 orientačných. Trasa vedie zo 
Sučian cez mosty na odbočku v časti Hrabiny do 
sučianskej doliny, kde pri osade Jarolím odbočuje 

doprava na hrebeň nad dolinou. Hrebeňom vedie 
na Drgovú, pokračuje na Kráľovú, prechádza oko-
lo Vendovky cez Rypaj a popri bývalej starej chate 
pod Meškalkou, kde miernym traverzom doprava 
prechádza cez kosodrevinové porasty kliesneným 
chodníkom k hôľnemu pásmu až k samému vrcho-
lu MFK s triangulačným stĺpom. Trasa je značená na 
5.15 hod. a jej celkové prevýšenie je skoro 1200 m.
Pôvodný chodník tu bol otvorený už v r.1930 
a slúžil až do polovice sedemdesiatych rokov. Jeho 

súčasťou bolo vtedy aj zimné tyčovanie trasy vy-
sokými žrďami z MFK ku chate pod Meškalkou, 
neskôr k Vendovke, tak aby bol dobrým vodítkom 
z hrebeňa Malej Fatry aj počas zimných hmiel 
a nečasov. Chodník slúžil nepretržite hlavne domá-
cim aj po jeho ofi ciálnom zrušení kvôli vojenským 
priestorom a objektom. Jeho trasa v spodnej časti 
išla vtedy od salaša cez Hrabiny na Rígeľ a odtiaľ 
už hrebeňom ako v súčasnosti. Dá sa povedať, že 
prakticky nikdy nezanikol a nezarástol.
Ofi ciálny chodník má dnes základný význam pre 
bezpečnosť a možnosť opustenia vrcholového 
hrebeňa v prípade nečasu či úrazu, otvorenosť 
turistom pre spoznávanie našej obce, nových te-
rénov, lokalít, a taktiež aj istý status v právnom 
ponímaní. Treba popriať všetkým jeho užívateľom 
do budúcna veľa príjemných chvíľ a zážitkov strá-
vených v galériách fatranských hôr.

Miroslav Miert
Foto: P. Belica

Znovuotvorenie turistického chodníka na Malý Fatranský Kriváň

IT FITNESS TEST 2013
Z iniciatívy učiteľov informatiky a informatickej výchovy Mgr. Ľudmily Sý-
korovej a Mgr. Mariana Remeňa, sa v mesiacoch máj a jún 2013 žiaci našej 
školy zapojili do on-line IT FITNESS TESTu 2013. Tento projekt je organizova-
ný v rámci pokračovania úspešnej aktivity testovania z rokov 2010 a 2012, 
v úzkej spolupráci s IT Asociáciou Slovenska, Ministerstvom fi nancií, Mini-

sterstvom školstva a ich partnerov. Cieľom je prispieť k zvyšovaniu digitál-
nych zručností predovšetkým mladej generácie. Naša škola v tomto projekte 
v rámci Slovenska obsadila s najvyšším počtom zúčastnených žiakov I. miesto 
a vyhrala farebnú tlačiareň HP laser jet Pro 400 color.

Mgr. Marta Lamošová
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Katolícky kostol bol postavený v gotickom slohu 
podľa vzoru premoštrátskeho kostola v Kláštore 
pod Znievom. V rámci regiónu Turca bol vysta-
vaný ako prvý už v 70.- 80. rokoch 13. storočia. 
Obnovený a rozšírený o prístavbu bočnej kaplnky 
bol potom až v roku 1590. Medzi rokmi 1760-
1765 zničil oheň aj vežu kostola. Táto bola gu-
ľovitého tvaru s drevenou galériou, na ktorej sa 
zdržiavala nočná stráž. Po požiari v roku 1774 
bol kostol zbarokizovaný a po požiari roku 1858 
opäť obnovený. Opravovaný bol aj v rokoch 
1890, 1933, a po roku 1945.
Kostol je stavaný ako jednoloďová stavba s rov-
ným uzáverom presbyteránia a predstavanou 
vežou. Presbytérium (kňazište, čiže miesto pre 
hlavný oltár, chrámový priestor vyhradený pre 

kňazov) je zaklenuté dvomi poľami rebrovej krížo-
vek klenby s medziklenbovým rebrom. Krstiteľnica 
pochádza z obdobia neskorej renesancie z roku 
1698. Je kamenná s mušlovitou nádržkou a do-
datočne pridaným neskorobarokovým vrchnákom 
z roku 1780. Hlavný oltár je rokokový z 2. polovice 
18. storočia. V strede sa nachádza obraz Smrť sv 
Žofi e, medzi stĺpmi po stranách sochy sv. Štefana 
a sv. Ladislava kráľa. 
Tolerančný kostol bol postavený v roku 1783. Po 
veľkom požiari v roku 1858, keď z neho ostali iba 
obvodové múry, bol v nasledujúcom roku obno-
vený a doplnený pristavanou vežou. Je to halová 
stavba s predstavanou vežou vtiahnutou do pô-
dorysu a dvoma bočnými miestnosťami. V ústred-
nom priestore sa z troch strán nachádza arkádová 
protestanská empora, ktorá je podklenutá prus-
kými podperami. Oltár je neskoroklasicistický 
z polovice 19. storočia. Je tu umiestnený obraz 
Krista, ktorý namaľoval J. B. Klemens v roku 1862. 
Kazateľnicu, lavice a ohradu okolo oltára zas zho-
tovil zhotovil J. Langsfeld. Krstiteľnica pochádza 
od rezbára z Kláštora pod Znievom. 
To bol jednoduchý opis kostolov, ich história je ale 
oveľa komplikovanejšia. V strašej cirkevnej kroni-
ke (historia domus) sa už v roku 1115 spomína 
kaplnka zasvätená sv. Žofi i, ktorú dal vystavať 
gróf Nyáry. V registri pápežských desiatkov sa 
nachádza doklad, že Sučianska farnosť bola sa-
mostatná po tom ako prvý duchovný farár Štefan 
v roku 1332 zaplatil 3 ferony (hmotnostná jed-
notka). Ďalšia zmienka o farnosti hovorí o tom, že 
kráľ Žigmund musel v roku 1417 prostredníctvom 
Mikuláša Balického napomínať sučianskych meš-
ťanov, aby platili desiatky svojmu farárovi Antono-
vi. Na základe výšky desiatku sa dá usudzovať, že 
ekonomická sila Sučianskych mešťanov bola taká 
silná ako v Martine či v Mošovciach.
Nové učenie, reformáciu, priniesli do Turca pravde-
podobne spišskí Nemci, ktorí putovali za obchod-
mi do Nemecka popri Váhu a gróf František Révay. 
Hoci u zemských pánov to boli aj zištné dôvody, 
keďze pri prestupe na evanjelickú vieru prišli 
k majetom. V poslednej štvrtine 16. storočia pri-
jali evanjelickú vieru aj zemskí páni ako Nyáryovci, 
ktorí si takto osvojili zeme za Bukovinou a pílu 
pod Dubcom. V Sučanoch ale prešli na evanielic-
kú vieru celé katolícke zbory už roku 1570. Prvým 
evanjelickým kazateľom bol od roku 1576 Peter 
Bendius. Jednou z veľkých výhod bolo, že sa moh-
la miesto latinčiny používať materinská reč. V Tur-
ci bolo zriadené zriadené turčianske bratstvo (se-
niorát), ktorého zákony zostavil Matej Lochman, 
sučiansky farár, Eliáš Láni, mošovský farár, a spísal 
ich Jur Fabricius sv.-marský. A v roku 1608 bola 

zriadená aj súdna stolica, kde sa prerokúvavali 
rôzne prehrešky. Zo zápisu môžeme uviesť: 
„III. Dňa 4 februára 1643 v Sučanoch uzavreté 
o osobách v smilstve a cudzoložstve postihnutých, 
aby neboli prijaté do cirkvi, kým by sa nepokajali 
za svoje priestupky. Keď by sa nepokajali, nech ich 
miestny kňaz oddá zemskému pánovi, a keď by 
ich tento nechcel potrestať, nech ich odovzdá do 
rúk podžupana.“
17. storočie je charakteristické politickými a nábo-
ženskými nepokojmi ako aj veľkou náboženskou 
neznášanlivosťou. Viera mnohých zemských pá-
nov sa menila a zhoršilo sa aj postavanie evan-
jelikov. Odnímali sa im kostoly a inak to nebolo 
i Sučanoch. Isté zlepšenie na krátky čas nastalo 
vždy po povstaniach (1681 - povstanie Imricha 
Thökölyiho, 1703 - povstanie Fraňa Rákóczyho). 
Po potlačení Rákóczyho povstania sa v rokoch 
1710-1781 nesmeli vykonávať verejné služby 
Božie (evanjelické) okrem dvoch artikulárnych 
chrámov v jednej oblasti, panských modlitebníc 
alebo sa konali domáce pobožnosti.
Vďaka Tolerančnému patentu z roku 1781 vydané-
ho Jozefom II. sa zabezpečila náboženská sloboda. 
Evanjelici si mohli postaviť vlastné chrámy, ktoré 
však museli byť bez veží a hlavný vchod nesmel 
byť z ulice. Sučanci sa rozhodli vystavať vlastný 
chrám. V tom im mali pomôcť aj cirkevnći z obcí 
Kľačany, Podhradie, Štiavnička, Lipovec a Konské. 
Veľkým podporovateľom bol aj Štefan Huszár. 
Ponúklo sa im miesto na Hradiskách alebo na 
Uhlisku. No veriaci sa rozhodli stavať na rýnku. 
Tamojší soľný sklad a mestký dom rozobrali a na 
ich miesto položili základný kameň. Stalo sa to na 
Žofi u, patrónku kostola, 15. mája 1783. Posviacka 
sa konala v druhú nedeľu po Michalovi v ten istý 
rok. V roku 1787 sa kúpil prvý zvon a roku 1797 
aj druhý zvon. Zavesili sa na rathaus, obecný dom. 
V roku 1801 pribudla malá drevená vežićka, kde 
umiestnili zvony. Po veľkom poźiari kostol obnovi-
li, dostavali murovanú vežu a premiestnili vchod 
na náprotivú stranu.

A. Matulová

Zdroje: 
Vlastivedný časopis, 18, 1969
Ján ŠT. Šikura, Miestopisné dejiny Turca, 
Bratislava 1944
Pavol Beláčik a kol., Sučany, Martin 1979
Otto Škrovina, Z historie Turčianskeho evanj. 
Seniorátu a jeho sborov, Turčiansky sv. Martin 
1929
Július Žilka, Z minulosti Sučian a ev. a. v. cirkvi 
sučianskej
       

Keďze máme v sučanoch dvoch nových farárov, rozhodla som sa vyhľadať informácie o našich kostoloch. 
Samozrejme oba majú zaujímavú históriu. 

História kostolov v Sučanoch
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Od júla 2013 sa stal správcom sučianskej 
farnosti pán farár Pavol Pečko. Požiadali 
sme ho o krátky rozhovor.
Pán farár, vitajte v Sučanoch. Kedy ste navštívili 
Sučany prvýkrát a aký bol Váš prvý dojem?
Ďakujem za privítanie. Kedy som bol v Sučanoch 
prvýkrát na to sa naozaj nepamätám. ☺ Často 
som nimi prechádzal na rodný Liptov. Vtedy ma 
nenapadlo, že by som tu mohol pôsobiť. Prvý do-
jem? Veľmi milý. Sučany sú obklopené krásnou 
prírodou a tú mám rád.

Odkiaľ pochádzate a kde ste študovali? 
Pochádzam z Liptova. Narodil som sa v Ružomber-
ku. Rok a pol, sme bývali v Stankovanoch. Potom 
sme sa presťahovali do Priekopy pri Martine. Tam 
som navštevoval aj základnú školu. Neskôr som 
študoval na SOU sv. Jozefa Robotníka v Žiline. 
Teológiu som vyštudoval v kňazskom seminári sv. 
Františka Xaverského v Badíne pri Banskej Bystrici.
 
Aké boli Vaše predchádzajúce pôsobiská? 
Kňazom som sa stal 19. júna 2004. Ako kaplán 
som pôsobil v Detve a v Brezne. Správcom far-
nosti som bol v Hornej Štubni. Po rozdelení diecéz 
v roku 2008 som na pozvanie žilinského bisku-
pa Mons. Tomáša Galisa prišiel pôsobiť do tejto 
diecézy. Stal som sa kaplánom v Martine – v mes-
te a neskôr v Martine – na Severe. Zároveň som 
bol duchovným správcom Základnej školy s ma-
terskou školou Antona Bernoláka v Martine. Od 
1. júla 2013 som správcom farnosti v Sučanoch.

Kňazská služba je náročná, ako relaxujete, máte 
obľúbené koníčky? 

Mám rád stretnutia s ľuďmi, prírodu a tiež aj ticho 
a modlitbu.

Aké sú Vaše plány, aktivity, ktoré plánujete v na-
šej farnosti?
Zatiaľ sa rozhliadam. Mám rád prácu s deťmi. 
Čas ukáže. Kňaz je vo farnosti pre všetkých ľudí. 
Chcem byť pre každého rovnako dobrým duchov-
ným pastierom.

Máte svoje životné krédo? 
Myslím, že životné kréda zrejme píše sám život. 
Mám rád mnohé myšlienky a citáty. Keď som sa 
stal kňazom, na mojom primičnom obrázku je ci-
tát zo Sv. písma: „Učte sa odo mňa, lebo som tichý 
a pokorný srdcom; a nájdete odpočinok pre svoju 
dušu.“ (Mt 11, 29). Páči sa mi aj myšlienka, ktorú 
som kdesi počul. Znie takto: „Neodsudzujme ľudí, 
prijímajme ich. Tak to robí Boh.“
Ďakujeme za rozhovor a želáme Vám príjemný 
pobyt v Sučanoch. 

Veronika Ďaďová

Od augusta 2013 sa stal kaplánom evan-
jelického cirkevného zboru pán kaplán 
Daniel Beňuch. Požiadali sme ho o krátky 
rozhovor.

Pán kaplán, vitajte v Sučanoch. Kedy ste navští-
vili Sučany prvýkrát a aký bol Váš prvý dojem?
Ďakujem pekne za privítanie. Musím sa priznať, 
že pred príchodom do Sučian za kaplána, som 
cez Sučany prirodzene mnohokrát prechádzal, ale 
nikdy som sa na dlhšie nezastavil. Ako seniorál-
ny kaplán som v minulom roku navštívil tunajší 
evanjelický kostol v rámci zastupovania a bol som 
s manželkou aj v Stredisku evanjelickej diakonie 
v domove dobrého Pastiera. Za posledné obdobie 
som však viackrát obdivoval okolitú prírodu na bi-
cykli cestou zo Sklabine do Martina. 
Myslím, že môj prvotný dojem odrážal predstavu 
väčšej obce, ktorá sa nachádza v blízkosti mesta 
a je súčasťou dopravnej tepny Slovenska. Tak ako 
pre každého, aj pre mňa bola pútavá scenéria Malej 
Fatry a okolitej prírody. V obci som videl, ako sa ob-
novuje námestie a taktiež som bol nadšený z práce 
cirkevníkov, ktorým sa za posledný rok s pomocou 
Božou podarilo vykonať kus požehnanej práce na 
kostole, či na fare. A tiež pri prvých stretnutiach 
som sa stretol s mnohými milými ľuďmi. 

Odkiaľ pochádzate a kde ste študovali? 
Napriek tomu, že som rodený Martinčan, vyrastal 
som v Žiline. V pätnástich rokoch som nastúpil na 
Evanjelické gymnázium v Tisovci, a keďže to bolo 
dosť ďaleko, tam som trávil väčšinu môjho stredo-
školského života. Po ukončení gymnázia som sa 
rozhodol pre štúdium teológie na Evanjelickej bo-
hosloveckej fakulte Univerzity Komenského v Bra-
tislave. V rámci zahraničných programov som mal 
možnosť študovať teológiu jeden semester v Osle 
a neskôr v Amsterdame. Teraz som veľmi vďačný 
za zaujímavé štúdium, ktoré teológia so sebou ne-
pochybne prináša. 
 
Aké boli Vaše predchádzajúce pôsobiská? 
Ordinovaný za kňaza Evanjelickej cirkvi som bol 
pred rokom, čiže predchádzajúce pôsobisko je 
len jedno. Pôsobil som ako seniorálny kaplán Tur-
čianskeho seniorátu so sídlom v Necpaloch. Bol 
to požehnaný rok, v ktorom som mal možnosť 
vnímať zborovú službu, ale taktiež prácu v cirkvi 
z perspektívy seniorského úradu. Sám bohato čer-
pám ešte aj zo skúsenosti počas štúdia, keď som 
mal možnosť zúčastniť sa trojmesačnej kaplánskej 
praxe v Amerike neďaleko hlavného mesta. 

Kňazská služba je náročná, ako relaxujete, máte 
obľúbené koníčky? 
Myslím, že v mojich koníčkoch nie je nič nezvyčaj-
né ;) Veľmi rád športujem, a aj preto sa o to viac 
teším z krás okolitej prírody. Najviac sa však teším 
z toho, keď sa nám s manželkou podarí nájsť si 
spoločný čas na aktívny relax. Pokiaľ to umožní 
čas, rád cestujem a spoznávam ľudí či nové mies-
ta. Taktiež mám rád hudbu, a to najmä vtedy, keď 
prsty poslúchajú a môžem si zahrať na klavíri ale-
bo môžem byť súčasťou speváckeho zboru.

Aké sú Vaše plány, aktivity, ktoré plánujete v na-
šej farnosti?
Určite by som chcel nadviazať na požehnanú prácu 
manželského farárskeho páru, ktorý tu pôsobil pre-
do mnou. V prvom rade túžim spoznávať domácich 
bratov a sestry v mojom novom pôsobisku, pripra-
vovať Bohoslužobné podujatia pre všetky generácie, 
pokračovať s požehnanou prácou so spevokolmi 
starších, ale aj detí, prípadne dorastu a mládeže. Veľ-
mi mi záleží aj na stretnutiach mládeže, či biblických 
alebo modlitebných stretnutiach starších. Avšak, 
keďže cirkevný zbor s prislúchajúcimi fíliami je rozľa-
hlý, budem sa s pomocou Božou snažiť nájsť čo na-
jviac spolupracovníkov, s ktorými sa bude plánovať 
duchovný život a program pre domácich ľudí lepšie. 

Máte svoje životné krédo? 
Okrem mnohých biblických veršov mám veľmi rád je-
den veľavravný výrok Martina Luthera, ktorý znie: „Aj 
keby som vedel, že sa zajtra svet rozpadne na kusy, 
aj tak by som zasadil jabloň.“ Odkaz je viac menej 
jasný. Kresťanská nádej je výnimočná sila, ktorá nie 
je niečím abstraktným, ale citeľne preniká do života 
kresťanov. To, že mám nádej, neznamená, že sedím 
na verande so založenými rukami, ale idem sadiť 
jabloň. Na príklade jablone vieme, že strom prinesie 
ovocie len za niekoľko rokov. Oplatí sa teda dnes sadiť 
pomyselné jablone – investovať čas do služby v cirkvi, 
viesť deti ku viere, hľadať pre život tie správne hodno-
ty, venovať čas a prostriedky pre duchovný rast cirkvi, 
robiť to, čo je v očiach ľudí čudné a pre túto dobu 
nezvyčajné? – Myslím, že určite áno. Aj keď z toho 
svetského pohľadu sú kroky viery prinajlepšom tvr-
dohlavosťou, v konečnom dôsledku je tá „kresťanská 
tvrdohlavosť“ veľmi prospešná ;)
Ďakujeme za rozhovor a želáme Vám príjemný 
pobyt v Sučanoch. 

Veronika Ďaďová
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Kedy ste sa začali zaujímať o poľovníctvo?
Peter: Už na základnej škole. Asi v 5. ročníku, keď p. Dubovec otvoril krúžok 
mladých priateľov poľovníctva, kde sme sa prihlásili viacerí. Začali sme s ním 
chodiť do lesa, kde nám ukazoval zvieratá, rastliny, stromčeky, kadečo nás 
učil. Potom sa to zúžilo, pretože ostatným sa už tento krúžok navštevovať 
nechcelo a ostalo nás asi päť. Začali sme chodiť na súťaže, najprv okresné, 
potom aj celoslovenské. 
Marko: Neviem .... v hore som bol prvýkrát, keď som mal asi 5 alebo 6 rokov 
a páčilo sa mi tam. Páči sa mi, že sa tam trúbi, že je tam pekná príroda, 
zajačiky a aj iné zvieratá. 
Čo ťa na tom tak zaujalo? 
Peter: Príroda, oddych, vedomosti a skúsenosti, ktoré človek postupne nabe-
rá. Bol som tým uchvátený a začalo ma to baviť. 
Čo ti toto hobby prináša?
Peter: Prináša mi to veľa dobrého do života. Je to veľmi pozitívne na oddych 
a relax. Človek sa stretáva s množstvom ľudí, ktorí sú skúsenejší a na základe 
toho si potom rozširuje vedomosti a obzory. A v neposlednom rade sú to 
úžasné zážitky, hlavne z poľovačiek. 
Marko: Mne sa páči, že ma starký berie do prírody. Na prírodovede som už 
spolužiakom trúbil a veľa veci už viem dopredu, keď sa v škole učíme o prí-
rode a zvieratách. 
Akých súťaží si sa zúčastnil a aké si dosiahol umiestnenia a úspechy?
Peter: Keď sme začínali, väčšinou sme vyhrávali súťaže v našom krúžku. A rok 
po roku sme postupovali a umiestňovali sa na prvých miestach okresných 
súťaží, postúpili sme na celoslovenské kolá a potom sa to stále rozširovalo. 
Starší harcovníci ako napr. p. Kaderka alebo Róbert Štanceľ nám potom po-
ukazovali vábenie, ako sa napodobňujú rôzne zvieratá. Začali sme to skúšať 
a trénovať a tiež chodiť na súťaže, najprv na okresné, neskôr na celosloven-
ské a odtiaľ sme postúpili na Majstrovstvá Európy vo vábení poľovnej zveri 
v Salzburgu, kde som skončil štvrtý z 30 účastníkov a vo Váci pri Budapešti, 
tam som skončil tretí. Tiež som bol juniorským majstrom Slovenska vo vábení 
poľovnej zveri. 
Marko: Ja som ešte na žiadnej súťaži nebol, ale chystám sa na budúci rok. 
Ktoré z toho si vážiš najviac?
Peter: Určite umiestnenia z Európskych súťaží. 
Povedz nám nejakú zaujímavú príhodu z poľovačky. 
Peter: Stretnutie s diviakom na spoločnej poľovačke na Štefana. V podstate 
som mal šťastie. Postrelili sme diviaka a ten vyletel z kríkov, nabral ma, vyletel 
som do vzduchu a potom mi začal hrýzť topánku. Našťastie jeden z kolegov 
mal poľovníckeho psa kopova, ktorý diviaka odohnal. 
Marko: Už som videl veľa diviakov a aj medvede celkom zblízka, z posedu, keď 
sme tam boli so starkým. 
Venuješ sa aj výchove mladších?
Peter: Áno, spoločne s p. Dubovcom. Samozrejme sa aj sám snažím prenášať 
skúsenosti aj na mladších a na deti, ale dnes medzi dnešnou generáciou nie 
je o prírodu veľký záujem. Medzi deťmi prevládajú počítače, ďaleko chodiť po 
kopcoch sa im nechce, nie sú na to ani naučení, nevládzu, nemajú kondičku. 
Mate medzi poľovníkmi aj nejaké poľovníčky?
Peter: Nie a je to škoda, veľká škoda. Je malý záujem. Veľmi chýbajú, do 
združenia by priniesli nový impulz. Dievčatá, ktoré sa tomuto venujú, majú 
už nejaký základ vzťahu k prírode z rodiny. 
Marko: Mne dievčatá v hore nechýbajú, by ma iba otravovali. :) 

Je to ťažké, naučiť sa vábiť?
Peter: Aj áno, je treba mať sluch. Človek to musí najprv počuť, keď chce vábiť, 
a to najlepšie v prírode. Aj keď existujú CD a DVD s nahrávkami, nenahradí to 
ten skutočný zážitok. A treba trénovať. 
Marko: Nie, nie je to ťažké. Už viem líšku, zajaca, srnca, diviaka aj starého aj 
mladého, aj jeleňa starého aj mladého a aj kačku. 
A čo sa ešte dá naučiť?
Peter: lasička, rôzne vtáky, napríklad straky sa dajú napodobniť zápalkami.
Ale určite to nie sú iba tie príjemné zážitky, ale aj veľa práce....
Peter: Ak si niekto myslí, že je to len prechádzka, je na omyle. V prvom rade 
je to starosť o zver, príprava krmiva pre zver, stavanie kŕmnych zariadení, po-
sedov, istenie a robenie chodníkov, čistenie studničiek pre zver. Je to na úkor 
vlastného voľného času, aj fi nančne a aj časovo náročné. Je to taký drahý 
šport, ale človeka to musí baviť. Potom aj do tej roboty ide s chuťou, vidí že 
to má zmysel. Keď sa o zver stará, tak mu to potom prináša aj úžitok a radosť. 
Na konci roka samozrejme prinášajú potešenie aj úlovky. Ide to ruka v ruke 
starosti, aj práca s  potešením.

Aký je tvoj najkrajší úlovok, alebo taký, na ktorý si najviac hrdý?
Peter: Moja prvá poľovačka na zajace. To bol krásny zážitok. 
Nie je ti tých zvierat ľúto?
Peter: Zo začiatku bolo, ale človek si postupne zvykne, pochopí, že je to 
prírodná selekcia. My sa o tu zver staráme a keby sa neselektovala, tak by sa 
v prírode stali veľké škody, narušil by sa jej celkový biorytmus. 
Čo je na tom najkrajšie a najťažšie?
Peter: Najkrajšie je, že vypneš od stresu. Tam, keď človek príde, tak je to raj 
na zemi, to tichučko, to je oddych pre človeka. Pre poľovníka je najkrajším 
obdobím v roku srnčia a jelenia ruja. 
Najťažšie je odrobiť si všetky tie brigády, je to drina a zaberie veľa času, ale 
potom sa to človeku vráti. 
Marko: Mne je ľúto tej zveri, že ju strieľajú, ale potom si zvyknem. Najviac sa 
mi páči, že môžem vystupovať s vábením. Aj keď sa trocha hanbím na začiat-
ku. Ja by som si chcel ešte zatrénovať a tiež chodiť na tie súťaže. 

Lenka Orelová 

Zľava Viliam Dubovec, Peter Lauček a Marko Dubovec pri ukážke vábenia

rozhovorV rámci tohtoročného Medzinárodného dňa detí nám atmosféru a program spestrili aj sučian-
ski poľovníci nielen výborným guľášom ale aj ukážkami vábenia poľovnej zveri. Svoje umenie 
predviedli p. Viliam Dubovec so svojím vnukom Markom a Peter Lauček. Nie je to veľmi rozšíre-
ný koníček medzi deťmi a mladými ľuďmi, rozhodli sme sa vyspovedať poľovníkov práve z tejto 
mladšej generácie. 
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Dňa 22. júna 2013 navštívili seniori ZO JDS v Sučanoch družobné mesto 
Fulnek na základe pozvania starostky mesta pri príležitosti 20. výročia dňa 
mesta Fulneku.
Ofi ciálne privítanie sa uskutočnilo v zasadačke radnice mesta Fulnek za prí-
tomnosti predstaviteľov mesta, starostu obce Sučian a seniorov mesta Fu-
lnek. V družobnej atmosfére štedrých hostiteľov a vzájomne stručných prí-
hovoroch zaspievali členovia skupiny Sučianka pár piesní a po hromadnom 
odfotografovaní sa na námestí sme sa presunuli do miesta osláv.
 Prajné počasie bez dažďa spríjemnilo atmosféru osláv a po výbornom obede 
a následnej korunovácii novej princezny Terezky z Fulneku vystúpila na pódiu 
v záhrade, okrem iných skupín a hudobných telies aj naša hudobná skupina 
Sučianka, ktorá rozveselila našimi pesničkami domáce publikum.
Počas celého dňa vyhrávala hudba rôznych žánrov, stánky s občerstvením 
ponúkali rôzne dobroty a partia sučianskych seniorov sa bavila spoločne 

s obyvateľmi mesta Fulnek. Mnohí naši seniori nadviazali už v minulosti 
družobné kontakty aj s rodinami občanov mesta, takže všetci priatelia mali 
možnosť sa stretnúť spoločne aj v ich rodinách, čo družobné stretnutia stále 
silnejšie umocňujú.
Rozpačité určovanie jednotného návrhu na hodinu odchodu však ovplyvnila 
záverečná atmosfére pred mestským kultúrnym centrom pri reprodukovanej 
hudbe šlágrov a česko-slovenských hitov 50. – 80. rokov. Spoločná zábava, 
spev a hromadný tanec nakoniec rozhodli o tom, že odjazd autobusu sa 
uskutočnil až po 21,oo hod. 
Barometrom stupňa spokojnosti väčšiny účastníkov sa stala cesta domov, po-
čas ktorej dvaja harmonikári určovali náladu a ostatní sa jej úplne podriadili 
takým spôsobom, že zborový spev až do zastavenia autobusu v obci Sučany 
neutíchol.

Text: Viliam Kúdelka, Foto: Tibor Pročka

blahoželáme

Seniori zo Sučian 
vo Fulneku

V priebehu roku 2013 sa dožili krásneho životného jubilea, 90 rokov, 4. 3. Jámrišková Božena, 3. 7.  Viťáková Anna, 16. 8. Chovancová Magdaléna
18. 9.  Barančeková Mária 

Najstaršou občiankou Sučian s dátumom 
narodenia 26. 8. 1914 je Pisoňová Mária, ktorá 
sa dožila 99 rokov.

Chovancová Magdaléna, 90 rokov Barančeková Mária, 90 rokov
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MVDr. Peter Beniač Vám ponúka 
Veterinárne činnosti na adrese Osloboditeľov 18, Sučany. 
pracovné dni: 16-18 hod. a sobota 9 - 12 hod.
Je vhodné sa ozvať na tel. 0905 973 102.
O nutnosti začipovať psa, mačku a fretku sa dozviete na www.svssr.sk 
v sekcii Spoločenské zvieratá.
Nezabúdajte svojich miláčikov odčervovať aspoň 3x ročne.

Oznam

V stredu sa ozval švagor Fano. Bol tu opäť čas 
jafúr. Naposledy, keď nás navštívil a jeho deti sa 
priam išli udusiť jafurovým koláčom, zahlásil, že 
by aj išiel. Fano je skôr do umeleckého sveta, než 
do hôr. Je hudobník a k horám má tak blízko, ako 
ja ku violončelu. No budiž, slovo dalo slovo a v pi-
atok poobede balíme ruksaky a ideme v ústrety 
jafurovým pláňam pod Kriváňom. Máme aj trochu 
šťastia, lebo nemusíme ísť pešo. Ľubo ešte ide vy-
viezť nejaké hranoly, tak nám sľúbil, že nás hodí 
až na Kráľovú. Paráda. Nohy oddýchnuté, to sa 
potom kráča. Môj priateľ Vilo má špeciálny výraz 
pre takýto typ chôdze - „ľahký tanečný krok“. Nuž 
takýmto krokom za necelú hodinku ešte pred zo-
tmením vybaľujeme na Vendovke. Chata je plná 
jafurychtivých ľudí. Tradičný prípitok, zvítanie, 
prvé informácie, kde sú najlepšie. Vrava, vrava až 
to unavuje. Vychádzame s Fanom pred chatu až 
na Rypaj a kocháme sa panorámou Ťavích chrb-
tov, za ktoré sa čochvíľa začne schovávať slnko. 
Fano pozrie na Kriváň kúpajúci sa v posledných 
lúčoch zapadajúceho slnka a nostalgicky predne-
sie: „Jano, a aká musí byť tá krása tam z vrcholu“, 
a rukou ukáže na Kriváň. Nebolo mi treba viac ho-
voriť, bolo rozhodnuté, ideme, ešte to stihneme 
do zotmenia. Ohlasujem svoj zámer Mirovi a len 
tak na ľahko v tričkách a trenírkach upaľujeme čo 
najrýchlejšie Krivánskym chodníkom na špic. Za 
necelú polhodinku stojíme na vrchole. Hory sú 

ale nevyspytateľné, aj najlepší tesár sa utne, ak 
nerešpektuje ich nepísané zákony. Ja som sa uťal 
a poriadne. Chvíľka na Kriváni nás stále 8 hodinové 
putovanie po tmavej hore. Tak ako sa v priebehu 
niekoľko minút zmenilo počasie pochopí azda len 
ten, kto takéto niečo zažil na vlastnej koži. Najprv 
začal fúkať vietor, prihnal olovené mraky. Razom 
sa zotmelo a o niekoľko minút nastala „tma ako 
v rohu“. Ešte, že sa výrazne neochladilo, ale začali 
padať drobné kvapky dažďa. Z prekrásného pohľa-
du z Kriváňa nám ostala len „čierna diera“. Aspoň 
niečo. Po chodníku ani stopa, Fana som pred se-
bou videl len vtedy, keď vzdialenosť medzi nami 
nepresahovala pol metra. K neuvereniu, ozajstná 
tma ako v rohu. Čo mi bolo platné pri spomienke, 
že v chate v ruksaku mám dve baterky, vetrov-
ku a pršiplášť. Znásobovalo to len moju zúrivosť 
nad nemohúcnosťou, s akou som sa snažil nájsť 
chodník. Držiac sa za ruky, ako kedysi pred dvad-
siatimi rokmi, kráčali sme s Fanom v ústrety tme. 
Prvá myšlienka v takomto rozpoložení, ktorá mi 
napadla, je ísť dole a len dole a potom sa uvidí. 
Lenže my sme nevideli nič. Zastavili sme pri pr-
vej kosodrevine. Vedel som, že vliezť do kosodre-
viny je aj za bieleho slnečného dňa šialenstvom. 
My sme však museli zísť stoj, čo stoj. Našťastie 
z kosodreviny sme sa dostali pomerne rýchlo. Ra-
chotom, ktorý nás sprevádzal, sme hádam vypla-
šili všetky driemajúce medvede. Aj to stačilo na 

to, aby Fano v kosodrevine stratil hodinky, ktoré 
mu na birmovku daroval krstný a nožík. Kráčali 
sme takto potkýnajúc a padajúc dve hodiny. Chaty 
nikde. Konečne prvý orientačný bod - dole svetlá. 
Turany? Sučany? Martin? Terchová? Nemal som 
ani tušenie. Kráčame ďalšiu hodinu. Zvážnica, cez 
potok rúra. Začínal som tušiť, že to môže byť ko-
niec Lievika. Aspoň sme na našej strane. Uľavilo sa 
mi. Tušenie ma nesklamalo. Nachádzame drevené 
hranoly, dosky, ktoré sú tam zložené a priprave-
né na rekonštrukciu chaty. S Fanom rozoberáme 
našu situáciu. Ešte vníma. Berieme igelity z prikry-
tého dreva a vyrážame Lievikom na chatu. Tma 
je rovnaká, aká na Kriváni, ba ešte v hore o čosi 
hustejšia. Pod Kriváňom bol aspoň rovný terén až 
na tú nešťastnú kosodrevinu, ale tu. Lievikom te-
čie potok a pozdĺž potoka bol síce chodník, ale ten 
kľučkoval pomedzi skaly a vývrate. Po desiatom 
páde som to už chcel vzdať, Fano spadol 30 krát. 
Raz si to skoro odnieslo jeho oko. Vyšli sme z hory 
hádam sto metrov pod chatou. Sú tri hodiny ráno. 
Aj v hmle a tme rozoznávam chodník, ktorý nás 
dovedie k vytúženej posteli na chate. Fano sa za-
ťal. Prehlásil, že mi neverí už ani slovo a kým sa ne-
rozvidní, už sa ani nepohne. Nečudo. Už bol taký 
unavený a nas....., že by mi možno aj jednu vylepil. 
Ja šťastný. Vedel som, že na chatu je to 10  minút. 
Balíme sa do igelitu, mokrí a s drkotajúcimi zu-
bami čakáme na brieždenie. Sú štyri hodiny ráno, 
začína svitať. Prebúdzame sa z polospánku a na 
počudovanie nám nie je až taká veľká zima, hoci 
sme premočení do nitky. Blahorečím, že ma na-
padlo zobrať igelity. Vstávame. Na chate je ticho 
a teplo. Občas počuť len chrápanie. Privítala nás 
len moja dcéra s výčitkou v očiach. Iste celú noc 
prebdela, chúďatko, premýšľam v duchu. Tú ra-
dosť v jej očiach, že sme sa vrátili živí a zdraví vi-
dím doposiaľ. Zhadzujeme zo seba všetko mokré. 
Zo stola beriem nedopitú fľašu becherovky a vy-
prázdňujeme ju s Fanom do dna. Zvalím sa na 
lavicu, Fano tiež a v okamihu zaspávame. Zobudili 
sme sa okolo obeda. Na zbieranie po prebdenej 
noci nebolo veľa chuti. Ešte, že nám pomohli napl-
niť kýble naši kamaráti. Vrelá vďaka, tu na horách 
ešte vždy panuje „pani solidárnosť“. Uštipačným 
poznámkam sme ale museli odolávať celý deň. 
Miro nám šťavnato vyrozprával celý priebeh akcie 
na našu záchranu. Nevydarenú, vďaka tme. Všetko 
dobre dopadlo. S Fanom sme si vyslúžili prezývku 
„skratkári“ a bohatší o ďalšiu skúsenosť mávame 
Vendovi na pozdrav, odchádzame. 
Fano už nikdy odvtedy na jafurách nebol, možno 
ani v hore. Do uší sa mi donieslo, že keď sa vrátil 
domov, odhodil do kontajnera gerlachy a požičaný 
ruksak vrátil susedovi s poznámkou, že ho už nik-
dy nebude potrebovať. Ale to až niekedy inokedy, 
v ďalšom príbehu z Vendovky. 

J. Pánik 

Tma ako v rohu


